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Tijdens het Algemeen Overleg met uw Kamer over de voortgang in de WTO 
onderhandelingen konden enkele vragen niet meer beantwoord worden. Voor de 
volledigheid van de informatieverstrekking richting uw Kamer wil ik u mijn reactie niet 
onthouden. Het betreft de volgende vragen die ik gemakshalve heb samengevat: 

• De heer Irrgang (SP): Is de Minister voorstander van ruime 
overgangsmaatregelen voor ontwikkelingslanden op het gebied van landbouw en 
NAMA? 

• De heer van der Vlies (SGP): In Hongkong is op het gebied van NAMA (m.n. 
door de houding van Brazilië c.s.) onvoldoende resultaat geboekt. Hoe ziet de 
strategie er uit om alsnog tot uitkomsten bij NAMA te komen? 

• De heer Slob (CU): Steunt Nederland de inzet van ontwikkelingslanden om 20% 
van de tarieflijnen als speciale producten bij landbouw aan te kunnen wijzen? 

• De heer Vendrik (GL): Is de EU inzet op het terrein van NAMA wel 
ontwikkelingsvriendelijk? 

Een reactie op de vraag van mevrouw Dezentjé-Hamming over de LCD schermen zal ik 
samen met Staatssecretaris Wijn opstellen en u apart doen toekomen. Zoals toegezegd 
tijdens het Algemeen Overleg kunt u verder in maart een brief van mij verwachten met 
een overzicht van de stand van zaken op dat moment. 

Vraag: Is de Minister voorstander van ruime overgangsmaatregelen voor 
ontwikkelingslanden op het gebied van landbouw en NAMA? 
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Antwoord: Ja, de Nederlandse regering is bereid flexibiliteit en ruime overgangstermijnen 
toe te staan. Dit is ook al overeengekomen in het raamwerkakkoord van juli 2004. Door 
de Europese Commissie is in de onderhandelingen aangegeven dat de EU alleen van 
rijkere ontwikkelingslanden een aanzienlijke inspanning op het gebied van NAMA 
verwacht. In het raamwerkakkoord was al afgesproken dat de Minst Ontwikkelde Landen 
(MOL’s) alleen gevraagd wordt hun tarieven meer te gaan binden en dat armere 
ontwikkelingslanden (niet MOL’s) die minder dan een nader overeen te komen 
percentage tarieven gebonden hebben, al hun tarieven moeten binden. Deze landen 
hoeven dan dus ook minder of zelfs niets te liberaliseren en ze mogen daar in 
voorkomende gevallen langer over doen. Ook bij landbouw geldt dat van de MOL’s geen 
inspanning wordt gevraagd op het gebied van tariefreducties en dat voor armere 
ontwikkelingslanden (niet-MOL’s) langere implementatietermijnen en lagere 
tariefreducties zullen gelden. Langere implementatietermijnen zijn eveneens voorzien 
voor ontwikkelingslanden bij reductie van hun interne steun (voor zover 
ontwikkelingslanden die toepassen). Daarnaast worden ontwikkelingslanden, met name 
de armste, gesteund met middelen om hun handelscapaciteit te verbeteren (Aid for 
Trade).  Verder wijs ik er op dat een speciale en gedifferentieerde behandeling voor 
ontwikkelingslanden ook in de andere onderwerpen terug komt. De Nederlandse regering 
hecht daar zeer aan. 
 
Vraag: In Hongkong is op het gebied van NAMA (m.n. door de houding van Brazilië c.s.) 
onvoldoende resultaat geboekt. Hoe ziet de strategie er uit om alsnog tot uitkomsten bij 
NAMA te komen? 
 
Antwoord: Ik betreur het dat in Hongkong geen gedetailleerde afspraken over NAMA 
konden worden gemaakt. Zoals ook uiteengezet in de brief van 13 februari jl. ligt nu de 
nadruk weer op het parallel verder onderhandelen over de verschillende onderwerpen. Dit 
komt ook in de Ministeriële verklaring van Hongkong tot uiting. We moeten dan ook 
uiteindelijk tot een gebalanceerd akkoord komen op alle onderhandelingsterreinen. 
Daartoe dienen nu allereerst modaliteiten voor NAMA en landbouw overeen te worden 
gekomen. Tegelijkertijd moet voortgang in de onderhandelingen over regels en diensten 
worden gemaakt. Beweging van de EU kan echter niet aan de orde zijn zonder beweging 
van anderen (op onze offensieve belangen). Deze boodschap lijkt nu goed tot de partners 
te zijn doorgedrongen. Op het moment dat er beweging bij anderen is waar te nemen is de 
Nederlandse regering bereid om te spreken over verdere flexibiliteit in het EU aanbod, 
inclusief het op termijn volledig terugbrengen naar nul van alle tarieven voor 
industrieproducten. Voor NAMA en landbouw worden nu verder technische simulaties 
uitgevoerd om nader in te vullen wat de effecten van verschillende formules zijn op de 
vergroting van de markttoegang.  
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Vraag: Steunt Nederland de inzet van ontwikkelingslanden om 20% van de tarieflijnen 
als speciale producten bij landbouw aan te kunnen wijzen? 
 
Antwoord: Vooralsnog is het geen uitgemaakte zaak óf het recht van ontwikkelingslanden 
om zelf speciale producten aan te wijzen uitgedrukt moet worden in een maximum 
percentage van de tarieflijnen. Veel belangrijker is in mijn ogen de formulering van de 
criteria op basis waarvan deze producten kunnen worden aangewezen en welke 
flexibiliteit dan geboden wordt in de behandeling van deze producten. Ten principale 
heeft de Nederlandse regering en ook de EU een ruimhartige benadering van speciale 
producten, immers, deze kunnen van groot belang zijn voor de ontwikkelingskansen van 
arme bevolkingsgroepen in ontwikkelingslanden. Uiteraard zal er ook hier voor gewaakt 
moeten worden dat sommige rijkere ontwikkelingslanden de flexibele behandeling van 
speciale producten niet misbruiken. Dat vergt een duidelijke afbakening van de criteria. 
 
Vraag: Is de EU inzet op het terrein van NAMA wel ontwikkelingsvriendelijk?  

Antwoord: Ja, ook op het terrein van NAMA is de inzet ontwikkelingsvriendelijk. Dat 
blijkt uit verschillende aspecten. Zo is afgesproken dat de minst ontwikkelde landen 
volledig zijn uitgezonderd van verplichtingen om verder te liberaliseren. Wat wel van hen 
wordt verwacht is dat zij tarieven notificeren en zo veel mogelijk binden. Hiermee wordt 
voor investeerders en exporteurs een bepaalde mate van juridische zekerheid voor de 
toekomst geboden. 
Verder is vergroting van marktopening voor industrie- en landbouwproducten ook van 
belang voor ontwikkelingslanden. Dit betreft zowel Noord-Zuid als Zuid-Zuid handel. 
Daarbij zal rekening moeten worden gehouden met het ontwikkelingsniveau en 
handelsaandeel van landen. Zoals onder andere in mijn brief van 13 februari jl. 
aangegeven, zal dit tot uitdrukking moeten komen in een combinatie van de 
reductieformule (aantal en hoogte van de reductiecoëfficiënten), de behandeling van 
ongebonden tarieven en de flexibiliteit die wordt geboden bij niet toepassing van de 
formule op een percentage van de tarieflijnen. Voor de verbetering van de Zuid-Zuid 
handel is het van groot belang dat ontwikkelingslanden hun tarieven verlagen. Ook op het 
gebied van NAMA bestaan er nog grote barrières tussen verschillende (buur) landen die 
de onderlinge handel ernstig belemmeren. Grotere en rijkere ontwikkelingslanden kunnen 
veel bijdragen aan het vergroten van regionale handelsstromen. 
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Ik ben er dan ook van overtuigd dat naast de belangen die de ‘rijke’ landen hebben bij 
vergroting van de markttoegang tot enkele omvangrijke markten, ook de 
ontwikkelingsdimensie gebaat is bij een ambitieuze uitkomst bij NAMA als ook bij 
landbouw.  
 
 
 
 
 

(w.g.) mr. L.J. Brinkhorst 
Minister van Economische Zaken 
 
 


